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REVISTA PRESEI 

Cuprins: 

 Date din proiectul cu care se duc la negocieri reprezentantii sindicatelor si ai 

patronatelor: Salariul minim ar putea depasi 1.500 de lei net in 2022, iar pana in 

2024 va ajunge la aproape 1.900 de lei net 

 Klaus Iohannis a semnat revocarea lui Stelian Ion 

 Criza guvernamentala: Sedinta PNL la ora 12:00, la care participa si Ludovic 

Orban 

 A treia zi de criza politica: ședinta de guvern la ora 16.00, boicotată de ministrii 

USR, urmata de o sedinta a coaliției 

 Ciolacu: PSD ar vota o moțiune depusă de AUR și USR PLUS. „E exclus” ca 

partidul să susțină un guvern minoritar condus de Citu 

 Interimar la Justitie, Lucian Bode a anuntat ca va aviza proiectul privind Planul 

"Anghel Saligny": "M. Justitiei se va pronunta de fiecare data pe legalitatea unui 

proiect de act normativ, si nu pe oportunitate" 

 Lucian Bode: Procedura pentru numirile la varful parchetelor nu se poate derula 

pe mandatul unui ministru interimar 

 Lucian Bode anunta UNDA VERDE: Romania va PRIMI migranti din Afganistan, cu 

o conditie 

 Sindicatele din politie il critica pe Lucian Bode de la prima zi de interimat la 

Justitie. „Pai bine domnule, tot interimar sunteti si la Ministerul Afacerilor Interne” 

 Popescu: Am cerut companiilor de utilitati sa ia masuri si consumatorii casnici sa 

nu mai primeasca facturi de zeci de milioane 

 Cristian Ghinea, in plin scandal al coalitiei: „Vom primi noi fonduri europene de 

483,8 milioane euro pentru dotarea spitalelor. Este o super reusita” 
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 Un nou minim istoric pentru leu. Economistii nu exclud ca euro sa atinga pragul 

psihologic de 5 lei pana la finele anului 

 INS: Cifra de afaceri din comertul cu amanuntul a crescut cu 12,5%, in primele 

sapte luni 

 Numarul romanilor cu depozite de peste 100.000 de euro trece de 50.000 in S1, 

după cresterea cu circa 6.000 intr-un an. Valoarea cumulata a depozitelor de peste 

100.000 de euro s-a apropiat de 11 miliarde de euro 

 Eurostat: Romania si Slovacia sunt tarile din UE cu cel mai mic procent de elevi si 

studențt care au si locuri de munca (2,5%), mult sub media Uniunii (18,4%). 

Comparativ, in Olanda, peste jumatate dintre tinerii de 15 – 24 de ani lucreaza  si 

merg la scoala in acelasi timp. 

 Bogdan Aurescu s-a intalnit cu Svetlana Tihanovskaia, la solicitarea opozantei din 

Belarus 

 Fregata Regina Maria va prelua conducerea operatiunilor militare NATO din 

Marea Mediteranăa 

 După Afganistan, Uniunea Europeană relanseaza proiectul unei forte militare 

europene 
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 Date din proiectul cu care se duc la negocieri reprezentanţii 

sindicatelor şi ai patronatelor: Salariul minim ar putea depăşi 1.500 de 

lei net în 2022, iar până în 2024 va ajunge la aproape 1.900 de lei net 

Marţi, reprezentaţii sindicatelor şi ai patronatelor se întâlnesc cu oficialii din guvern să 

discute pe tema salariului minim  

Potrivit informaţiilor obţinute de ZF, sindicaliştii propun o creştere de 10% a salariului 

minim pentru anul viitor, urmând ca acelaşi ritm de creştere să fie menţinut şi în anii 

următori, în aşa fel încât, până în 2024, salariul minim net să se apropie de valoarea de 

1.900 de lei în următorii trei ani, faţă de circa 1.400 de lei net, cât este în prezent. 

Un salariu minim brut de 3.150 de lei în 2024  (adică 1.857 de lei net, la nivelul taxării 

actuale), în condiţiile unei inflaţii de 2,4%, şi o creştere reală a productivităţii per 

persoană ocupată de 4,5%  - sunt datele extrase dintr-un acord cu care se vor prezenta, 

la discuţia de marţi de la guvern, reprezentanţii sindicatelor şi ai patronatelor. O creştere 

de circa 10% a salariului minim pe an, în următorii trei ani, este prevăzută într-un proiect 

de acord tripartit, care ar avea drept semnatari cinci confederaţii sindicale, cinci 

confederaţii patronale şi oficiali din Guvernul României. 

„Noi am făcut un proiect de acord tripartit legat de evoluţia salariului minim pentru 

următorii trei ani de zile, cât va mai fi, teoretic, acest guvern. Ar trebui să avem o 

creştere de 10% pe an a salariului minim, conform calculelor noastre bazate pe 

prognoza de primăvară a Comisiei de Prognoză, de unde am luat evoluţia productivităţii 

per lucrător şi inflaţia“, a explicat Bogdan Hossu, preşedintele Confederaţiei Sindicale 

„Cartel Alfa“. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Klaus Iohannis a semnat revocarea lui Stelian Ion 

Klaus Iohannis, președintele României, a semnat revocarea din funcție a lui Stelian Ion, 

ministru al Justiției, joi, 2 septembrie. 

 

 

https://ziare.com/klaus-johannis/
https://ziare.com/stelian-ion/


CNSLR Fratia |  Revista Presei 3 septembrie 2021 4 

 

Lucian Bode, ministrul Afacerilor Interne, urmează să preia interimatul. 

 

Florin Cîțu, premierul României, a cerut în cadrul ședinței Biroului Național Politic 

al PNL de joi, 2 septembrie, ca USR-PLUS să vină cu o nouă propunere de ministru 

pentru Justiție. 

 

În cadrul ședinței, Cîțu a spus că, atunci când va avea propunerea, o va transmite 

președintelui Klaus Iohannis. 

 

Tot în cadrul ședinței PNL s-a votat în unanimitate pentru susținerea lui Cîțu în funcția 

de premier, cu 54 de voturi din 54 posibile. 

 

Ludovic Orban, liderul PNL, a refuzat să participe la convocarea Biroului Național Politic 

al PNL. Acesta a declarat joi, 2 septembrie, că nu a fost informat în privința acesteia 

decât în jurul orei 10:00, în condițiile în care ședința a început la 11:00. Acesta a adăugat 

că nu se opune inițiativei, dar că vrea să poată participa toți colegii lui și să poarte 

înainte o discuție cu premierul Cîțu, dar și cu toți actorii politici implicați în scandal. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Criza guvernamentală: Ședință PNL la ora 12:00, la care participă și 

Ludovic Orban 

Liderii Partidului Național Liberal se reunesc vineri, începând cu ora 12:00, pentru a 

stabili poziția partidului în criza politică care a început miercuri, când Florin Cîțu l-a 

demis pe ministrul Justiției, Stelian Ion. 

De această dată, la ședință va participa și Ludovic Orban, președintele partidului, care a 

fost absent la ședința anterioară, când liderii PNL i-au oferit sprijinul lui Florin Cîțu în 

unanimitate. 

După ședința PNL, la ora 16:00 urmează ședință de Guvern, în absența liderilor USR 

PLUS, iar de la ora 18:00 liderii Coaliției se întâlnesc pentru a stabili viitorul guvernării. 

 

https://ziare.com/lucian-bode/
https://ziare.com/pnl/
https://ziare.com/usr/
https://ziare.com/politica/klaus-iohannis/
https://ziare.com/politica/premier/
https://ziare.com/ludovic/
https://ziare.com/ludovic/stiri-ludovic/ludovic-orban-nu-participa-la-convocarea-biroului-na-ional-politic-al-pnl-nu-tiam-de-ea-nu-am-fost-informat-1698131
https://ziare.com/ludovic/stiri-ludovic/ludovic-orban-nu-participa-la-convocarea-biroului-na-ional-politic-al-pnl-nu-tiam-de-ea-nu-am-fost-informat-1698131
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Liderii USR PLUS au anunțat ferm că, în cazul în care Florin Cîțu nu pleacă din fruntea 

guvernului, vor depune moțiune de cenzură cel mai târziu luni. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

 A treia zi de criză politică: ședință de guvern la ora 16.00, boicotată 

de miniștrii USR, urmată de o ședință a coaliției 

Guvernul se reunește vineri, de la ora 16.00, potrivit agendei publice comunicate de 

biroul de presă al Executivului. Este prima ședință după izbucnirea scandalului în coaliția 

de guvernare, iar miniștrii USR-PLUS vor boicota această ședință, potrivit G4Media.  

Două ore mai târziu, de la ora 18.00, liderii coaliției se vor întâlni în ședință pentru a 

decide viitorul guvernării. În ședința de guvern, premierul Cîțu vrea să adopte ordonanța 

de urgență pentru Programul de investiții Anghel Saligny, care prevede alocarea a 50 de 

miliarde de lei primarilor. Această decizie a fost scânteia care a declanșat, miercuri, 

scandalul politic, care a culminat cu demiterea lui Stelian Ion de la Ministerul Justiției.  

Despre Programul Anghel Saligny, care a dus la criza din coaliție, ministrul demis al 

justiției a declarat joi seară că „este o invitație spre furt din banul public”.  

În scurta conferință de presă susținută la predarea mandatului, Ion a mai spus că 

„revocarea are substrat mai mult numirea procurorilor de rang înalt, care are o miză 

pentru unii, pentru noi nu a fost decât o miză procedurală pentru a asigura 

independența justiției”, iar despre premierul Cîțu a afirmat, că „are un respect redus față 

de lege, de Constituție”.  

Tot vineri, la două ore după ședința de Guvern, liderii USR-PLUS vor participa la 

întâlnirea din coaliție. Se va decide, practic, viitorul guvernării. Aceștia au avertizat că, 

dacă Cîțu nu se retrage din fruntea Guvernului, vor depune o moțiune de cenzură. 

(Sursa: ziare.com) 
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 Ciolacu: PSD ar vota o moțiune depusă de AUR și USR PLUS. „E 

exclus” ca partidul să susțină un guvern minoritar condus de Cîțu 

PSD va vota o eventuală moțiune de cenzură depusă de AUR și USR PLUS, spune 

președintele social-democraților, Marcel Ciolacu. El adaugă că nu va susține un guvern 

minoritar condus de Florin Cîțu. 

„Nu există decât o moţiune de cenzură. Am văzut chestia celor de la USR - bătaie de joc 

- invocă în moţiunea de cenzură protocolul lor, al coaliţiei. Cred că românii au alte 

priorităţi. Noi am comunicat textul, cine doreşte să semneze această moţiune, suntem 

dispuşi să negociem textul. Negociem textul, semnează moţiunea sau mai este o 

variantă: să depună ei cu AUR o moţiune şi PSD semnează. N-avem probleme”, a spus 

Ciolacu la România TV, potrivit Agerpres. 

Întrebat dacă cele două formaţiuni au numărul necesar de semnături, Marcel Ciolacu a 

spus: „Au aceeaşi viziune politică, cred”. 

„Să vină să discutăm. Ei nu pot să vină să depună o moţiune, că n-au semnături. Să 

depună USR, împreună cu AUR. PSD votează moţiunea şi pică guvernul Cîţu. Deci, să 

semneze ei împreună o moţiune, USR cu AUR, să o depună la Parlament şi eu promit că 

toţi colegii mei - 157 - o să voteze. Au suficiente (semnături- n.r.). Îi mai cer lui Orban, că 

doar o fac pentru Orban. (...) Nu se folosesc de PSD ca să-şi negocieze ei nemerniciile lor 

din Guvern şi funcţiile lor. Sunt 234 de semnături, am mers la Parlament imediat, am 

depus moţiunea, am votat-o, a picat Cîţu”, a adăugat el. 

Potrivit președintelui PSD, „acest Guvern trebuia să plece de când a apărut că Cîţu este 

infractor, că este penal”. 

„Barna şi Cioloş nu sunt ei promotorii legii Fără penali în funcţii publice? În momentul 

ăla trebuiau să zică: Domnule Cîţu, pleacă, pentru că eşti penal. (...) Au creat un bâlci pe 

nişte interese meschine şi mici. (...) Iohannis să-i ia şi să şi-i asume, nu să facă apel la 

toate forţele politice. Responsabilitatea cea mai mare o are preşedintele, este Guvernul 

său”, a adăugat el. 

Marcel Ciolacu exclude ca PSD să susţină un guvern minoritar condus de Florin Cîţu. 
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„Este exclus! Eu vreau să treacă legea Fără penali în funcţii publice la Senat. Cum să-l 

susţin pe Cîţu? Facem praf ţara numai dintr-un interes politic? Prioritatea zero a 

românilor este ca Guvernul Cîţu să plece", a spus el. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Interimar la Justiție, Lucian Bode a anunțat că va aviza proiectul 

privind Planul "Anghel Saligny": "M. Justiției se va pronunța de fiecare 

dată pe legalitatea unui proiect de act normativ, și nu pe oportunitate" 

Proiectul de finanțare "Anghel Saligny" va fi avizat! Este proiectul de la care a început 

oficial scandalul în coaliție, iar Lucian Bode a anunțat că nu-l va bloca. Chiar mâine este 

ședința de guvern pentru adoptare. Stelian Ion susține însă că proiectul are vicii de 

constituționalitate și este chiar o invitație la furt. Premierul Cîțu a spus că Stelian Ion nu 

a reușit să își ducă la bun sfârșit proiectele. Revocarea ar fi fost discutată și cu 

președintele Iohannis, declară fostul ministru, care arată că există o miză ascunsă: 

numirea procurorilor. 

Ministrul interimar al Justiției a anunțat joi după-amiază că a finalizat procedurile de 

predare-primire împreună cu Stelian Ion, fostul ministru al Justiției. 

A urmat o discuție cu directorii de direcții și cu șefii principalelor structuri. 

"Am acceptat să preiau interimar, pentru maxim 45 de zile conducerea MJ cu bună 

credință, mânat de dorința de a face această structură fundamentală în arhitectura 

statului român să funcționeze. Sunt un om al dialogului, sunt un om al echilibrului și vă 

spun că am venit aici cu încredere și cu ideea că, în toate democrațiile, cetățeanul este în 

centru și statul îl servește", a declarat Bode. 

"Cunosc o parte din problematica Ministerului Justiției și din perspectiva unor proiecte 

comune pe care Ministerul Justiției le are în derulare cu Ministerul Afacerilor Interne. 

Sigur că un mandat interimar, de maxim 45 de zile, poate gestiona urgențele 

ministerului și poate gestiona câteva obiective pe termen scurt", a adăugat el. 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 3 septembrie 2021 8 

 

"În primul rând, în ceea ce privește planul național de investiții Anghel Saligny - acest 

proiect de act normativ a fost dezbătut în primă lectură în Guvern în urmă cu 3 

săptămâni și, așa cum rezultă din primele discuții pe care le-am avut cu specialiștii din 

MJ, cunoscând subiectul în coordonate mari ca membru al Guvernului, în această seară 

ne vom consulta cu echipa de la Ministerul Dezvoltării, cu specialiștii, cei care au inițiat 

acest proiect de act normativ, și cu siguranță voi aviza acest proiect", a subliniat Lucian 

Bode. 

"Vreau să lămurim un lucru, apropo de modul în care se avizează proiectele la Ministerul 

Justiției și nu numai. Procedura de avizare a unui act normativ este de natură tehnică și 

așa trebuie să rămână. Ministerul Justiției trebuie să se pronunțe strict pe legalitatea 

actelor. Despre oportunitatea unui program sau unei măsuri guvernamentale, deciziile 

sunt luate atunci când construiești programul de guvernare, când stabilești politicile 

publice sau direcțiile de acțiune. Subliniez, Ministerul Justiției se va pronunța de fiecare 

dată pe legalitatea unui proiect de act normativ, și nu pe oportunitate", a ținut să 

accentueze ministrul interimar. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Lucian Bode: Procedura pentru numirile la vârful parchetelor nu se 

poate derula pe mandatul unui ministru interimar 

Ministrul interimar al Justiţiei, Lucian Bode, spune că procedura de numire a procurorilor 

de rang înalt „nu se poate derula pe un mandat al unui ministru interimar”. El adaugă că 

un astfel de concurs trebuie să fie transparent, iar ci care obțin aceste funcții trebuie să 

fie bine pregătiți profesional. 

„Am văzut astăzi mai consistent dezbaterile în spaţiul public legate de concursurile 

pentru ocuparea funcţiilor de conducere la vârful parchetelor. Sunt adeptul concursurilor 

transparente care să fie câştigate de persoane bine pregătite profesional. Numirea în 

funcţiile de conducere la vârful parchetelor este politică pe termen lung, este o politică 

crucială pentru buna funcţionare a acestor instituţii fundamentale ale statului român”, a 

spus Bode, la preluarea portofoliului Justiției, potrivit Agerpres. 
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„Consider că această procedură nu se poate derula pe un mandat al unui ministru 

interimar. Am solicitat specialiştilor din Ministerul Justiţiei, în special Direcţiei de Resurse 

Umane, un punct de vedere şi sunt convins că în cel mai scurt timp, ţinând cont de 

această oportunitate, structurile de specialitate ale Ministerul Justiţiei vor publica un 

anunţ în acest sens”, a adăugat el. 

Joi, Ministerul Justiţiei a anunţat că au fost înregistrate 11 candidaturi pentru funcţiile 

vacante de conducere din Parchetul General, DNA şi DIICOT. 

„Comisia de verificare a îndeplinirii condiţiilor de participare la selecţia procurorilor în 

vederea efectuării propunerilor de numire pentru ocuparea funcţiilor vacante de 

conducere anunţată la data de 28.07.2021 constată ca, la expirarea termenului limită 

pentru depunerea cererilor de înscriere şi a tuturor înscrisurilor prevăzute în Anunţ 

(01.09.2021, ora 17,00), un număr de 11 procurori şi-au depus candidaturile pentru 

funcţiile de conducere vacante de la PICCJ, DNA şi DIICOT”, se menţionează într-un 

anunţ publicat pe site-ul ministerului. 

La Parchetul de pe lângă Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie, pentru funcţia de procuror şef 

al Secţiei de resurse umane şi documentare a fost înregistrată o singură candidatură - 

Cătălin Andrei Popescu. 

Pentru funcţia de procuror şef al DIICOT şi-au depus candidatura Daniel Horodniceanu, 

care a mai condus instituţia între 2015 şi 2018, Oana Daniela Pâţu şi Ioana Bogdana 

Albani. 

Ioana Bogdana Albani şi-a depus candidatura şi pentru funcţia de procuror şef adjunct 

al DIICOT, funcţie care este vizată şi de Mihaela Larisa Iosipescu. 

La DNA, Codrin Gavra candidează pentru funcţia de procuror şef adjunct. La funcţia de 

procuror şef secţie - Secţia de combatere a corupţiei candidează Andreea Oana Nica şi 

Ioan Amariei, la funcţia de procuror şef secţie - Secţia de combatere a infracţiunilor 

asimilate infracţiunilor de corupţie candidează Silviu Paul Dimitriu, iar la funcţia de 

procuror şef secţie - Secţia judiciară penală şi-a depus candidatura Monica Erika Danciu. 

Procurorii selectaţi ar urmea să susţină interviul, în perioada 6 - 9 septembrie, în faţa 

unei comisii conduse de ministrul Justiţiei. 

(Sursa: Digi 24) 
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 Lucian Bode anunță UNDĂ VERDE: România va PRIMI migranți din 

Afganistan, cu o condiție 

Ministrul de Interne Lucian Bode a anunțat că România este pregătită să primească 

migranți din Afganistan, în condițiile în care talibanii iau măsuri radicale iar populația 

țării caută să emigreze. 

"Este foarte important ca toate statele membre să își extragă cetățenii din Afganistan. 

Ați văzut ce se întâmplă în Afganistam și cât de greu e în acest moment să se ajungă la 

aeroportul din Cabul. Noi vom continua să relocăm persoane aflate în riscuri iminente și 

aici mă refer la jurnaliști, femei, copiii, cu o condiție: să realizăm toate verificările de 

securitate. Prioritatea noastră este siguranța cetățenilor noștri", a declarat Lucian Bode. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Sindicatele din poliție îl critică pe Lucian Bode de la prima zi de 

interimat la Justiție. „Păi bine domnule, tot interimar sunteți și la 

Ministerul Afacerilor Interne” 

Sindicatul Europol a lansat joi seară, 2 septembrie, o critică la adresa ministrului 

Justiției Lucian Bode, aflat la prima zi de interimat la minister. Reprezentanții polițiștilor îl 

acuză pe Bode, care a anunțat amânarea concursurilor pentru șefia DIICOT și a altor 

procurori șefi, că nu a organizat concursuri pentru multe din funcțiile din MAI. 

 

„Ministrul Lucian Bode blochează concursurile 

 

Prima măsură luată de proaspătul ministru al justiției, Lucian Bode, a fost să blocheze 

concursurile aflate în desfășurare pentru funcțiile de conducere din vârful parchetelor pe 

motiv că este ministru interimar. 

 

Păi bine domnule Bode, tot interimar sunteți și la Ministerul Afacerilor Interne, acolo 

unde ați organizat doar patru concursuri pentru funcțiile importante de inspector 

general, respectiv inspector șef, în opt luni de mandat? 

 

 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/lucian-bode_5160.html
https://ziare.com/lucian-bode/
https://ziare.com/stiri/diicot/
https://ziare.com/stiri/mandat/
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Între timp, alte 26 de concursuri care ar fi trebuit organizate pentru funcțiile importante 

sunt blocate de MAI, care refuza să dea, "dezlegare" pentru organizarea acestora, 

inspectoratele de poliție fiind conduse în continuare de desemnați și împuterniciți 

manevrați politic”, a conchis Sindicatul Europol pe Facebook. 

Reacția sindicatului vine după ce Lucian Bode (PNL), ministrul interimar al Justiției, a 

anunțat joi, 2 septembrie, că oprește procedura de numire a unor procurori în funcții 

de conducere la DIICOT, DNA și Parchetul general, concurs lansat de Stelian Ion. 

 

”Numirea în funcții de conducere la vârful parchetelor este o politică pe termen lung, o 

politică crucială pentru buna funcționare a acestei instituții. În consecință, consider că 

această procedură nu se poate derula pe un mandat al unui ministru interimar. Am 

solicitat specialiștilor din minister un punct de vedere și sunt convins că structurile de 

specialitate ale Ministerului Justiției vor publica un anunt în acest sens”, a declarat Bode 

într-o conferință de presă la preluarea funcției de ministru interimar al Justiției. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Popescu: Am cerut companiilor de utilități să ia măsuri și 

consumatorii casnici să nu mai primească facturi de zeci de milioane 

Ministrul Energiei, Virgil Popescu, le-a cerut reprezentanţilor companiilor de utilităţi să ia 

măsuri astfel încât consumatorii casnici să nu mai primească facturi de milioane de lei, 

potrivit Agerpres. 

Virgil Popescu s-a întâlnit joi cu reprezentanţii Federaţiei Asociaţiilor Companiilor de 

Utilităţi din Energie şi cu cei ai Asociaţiei Furnizorilor de Energie din România. 

„Soluţii, nu vorbe, la problema facturilor mărite la energie! Scopul fiecărui Guvern este 

acela de a-i proteja pe cetăţeni. Atunci când oamenii sunt în situaţia în care nu îşi pot 

plăti facturile, Guvernul are obligaţia de a veni cu soluţii. Asta am făcut şi azi la întâlnirea 

cu ACUE - Federaţia Asociaţiilor Companiilor de Utilităţi din Energie şi AFEER - Asociaţia 

Furnizorilor de Energie din România. Am încercat împreună să găsim soluţii pentru a 

împiedica sau repara abuzurile semnalate de români cu privire la facturi.  

 

https://ziare.com/facebook/
https://ziare.com/pnl/
https://ziare.com/lucian-bode/stiri-lucian-bode/lucian-bode-numiri-sefi-parchete-1698228
https://ziare.com/lucian-bode/stiri-lucian-bode/lucian-bode-numiri-sefi-parchete-1698228
https://ziare.com/stiri/dna/
https://ziare.com/stelian-ion/
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Am discutat scenariile care trebuie puse în aplicare pentru a-i încuraja pe cetăţeni să 

transmită indexul de consum, să nu mai depindă de "citirile eronate" ale distribuitorilor 

astfel încât facturile să se bazeze pe date reale. Cu această ocazie le-am cerut 

reprezentanţilor companiilor de utilităţi să ia toate măsurile pentru a nu se mai ajunge la 

cazuri absurde în care consumatorii casnici se trezesc că primesc facturi de zeci de 

milioane. Este obligatorie instalarea unor filtre în aplicaţiile informatice care să 

semnaleze consumurile exagerate comunicate de către operatorii de distribuţie”, a scris 

ministrul pe pagina sa de Facebook. 

El a subliniat că a mai solicitat ca toţi operatorii de distribuţie să transmită către furnizori 

datele într-un sistem standardizat astfel încât să să fie eliminată cât mai mult eroarea 

umană. 

„Tot ce am solicitat azi sunt lucruri de bun simţ care puteau fi făcute pană acum fără ca 

această discuţie la minister să fie necesară. Mesajul meu pentru toţi furnizorii şi 

distribuitorii de energie electrică este să înceteze cu aceste practici care afectează 

populaţia şi să înţeleagă că vor plăti scump bătaia de joc la adresa românilor”, a punctat 

ministrul. 

Aceste discuţii vin şi după ce un consumator din Alba Iulia a primit o factură în valoare 

de 27.808,13 lei, pe care Electrica Furnizare a pus-o pe seama unei anomalii pe lanţul de 

facturare şi în sistemul informatic. 

„Electrica Furnizare precizează că factura menţionată în cadrul articolelor de presă este o 

factură cu caracter de regularizare, emisă în baza citirii efectuate de către operatorul de 

distribuţie zonal”, se arăta într-un comunicat al companiei din 30 august. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Cristian Ghinea, în plin scandal al coaliției: „Vom primi noi fonduri 

europene de 483,8 milioane euro pentru dotarea spitalelor. Este o 

super reușită” 

Ministrul Investiţiilor şi Proiectelor Europene, Cristian Ghinea, a anunţat joi, 2 

septembrie, că a fost aprobată o finanţare europeană de aproape 484 de milioane de lei 

din mecanismul REACT-EU, cea mai mare parte a banilor fiind destinată dotărilor 

https://ziare.com/cristian-ghinea/
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pentru spitale, centre sociale şi şcoli, în contextul pandemiei COVID-19, iar restul pentru 

proiecte legate de eficienţă energetică şi energie regenerabilă. 

 

"Este o super reuşită, având în vedere cât de încurcată era situaţia atunci când am 

preluat conducerea ministerului. Fostul ministru Marcel Boloş făcuse promisiuni în 

campania electorală de 3,28 miliarde de euro din REACT EU şi asta, prin acte normative 

iniţiate de MFE. Adică mai mult decât dublu faţă de ce stabilise Comisia Europeană", 

afirmă Ghinea. 

 

"E oficial, vom primi noi fonduri europene de 483,8 milioane euro pentru dotarea 

spitalelor, centrelor sociale şi şcolilor, în criza COVID-19 şi pentru proiecte din energie, 

din mecanismul REACT-EU. Am primit aseară confirmarea Comisiei Europene. Suma asta 

va merge la proiecte din Programul de Infrastructură Mare, şi anume cele destinate 

sănătăţii în context COVID, plus cele pe eficienţă energetică şi energie regenerabilă", a 

afirmat Cristian Ghinea, joi, într-o postare pe Facebook. 

 

El a adăugat că vor fi aprobate şi alte finanţări suplimentare din REACT-EU, în total 

1 ,32 miliarde de euro pentru anul 2021. 

 

"Este o super reuşită, având în vedere cât de încurcată era situaţia atunci când am 

preluat conducerea ministerului. Fostul ministru Marcel Boloş făcuse promisiuni în 

campania electorală de 3,28 miliarde de euro din REACT EU şi asta, prin acte normative 

iniţiate de MFE. Adică mai mult decât dublu faţă de ce stabilise Comisia Europeană. 

Adică o sumă enormă, fără justificare, promisă prin OUG. 

Din burtă, pentru că urma campania. Mai mult, nicio structură din cadrul ministerului nu 

a fost consultată sau implicată în punerea în aplicare sau în elaborarea actelor oficiale 

care prevăd alocări bugetare prin intermediul acestui instrument. Practic, nu a existat 

vreo fundamentare pentru oricare dintre măsuri", a susţinut Ghinea. 

 

El a afirmat că a reuşit să negocieze cu Comisia Europeană, la propunerea autorităţilor 

de management, o distribuire echilibrată a fondurilor pe care le stabilise şi care să 

respecte şi Regulamentul REACT EU şi să se încadreze în cele 1,32 miliarde de euro. 

 

 

https://ziare.com/stiri/spitale/
https://ziare.com/facebook/
https://ziare.com/florin-citu/stiri-florin-citu/joc-motiuni-cenzura-cum-poate-scapa-florin-citu-1698190
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"Cele 483,8 milioane euro pentru care am primit prima undă verde, aseară, se referă la: 

283,8 milioane euro pentru sănătate - dotări pentru spitale, centre sociale şi şcoli, în 

contextul pandemiei COVID-19; 200 milioane euro pentru Creşterea eficienţei energetice 

şi utilizarea surselor regenerabile de energie", a detaliat ministrul Investiţiilor şi 

Proiectelor Europene. 

 

Potrivit acestuia, în următoarele săptămâni vor fi aprobate finanţările din REACT EU 

pentru anul 2021 şi pentru Programul Operaţional Competivitate - 550 milioane euro, 

Programul Operaţional Capital Uman – 234 milioane euro şi Programul Ajutorarea 

Persoanelor Defavorizate – 56 milioane euro. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 În plin SCANDAL în coaliție, Florin Cîțu a pus șef nou, de la UDMR, la 

Administraţia Fondului pentru Mediu 

Fulop Lorand Arpad (UDMR) a fost numit joi în funcţia de preşedinte al Administraţiei 

Fondului pentru Mediu, anunță Agerpres. 

Acesta era subsecretar de stat la Ministerul Cercetării, Inovării şi Digitalizării, fiind 

eliberat din această calitate printr-o decizie semnată de premierul Florin Cîţu. 

Numirea lui Fulop Lorand Arpad la Administraţia Fondului pentru Mediu a venit după ce 

fostul şef al instituţiei, Ştefan Toga, care fusese desemnat în martie la şefia AFM, şi-a dat 

demisia. 

Totodată, premierul a numit joi un nou secretar de stat la Ministerul Dezvoltării, 

Lucrărilor Publice şi Administraţiei. 

Este vorba despre Daniel George Surdu. Acesta îl înlocuieşte pe Andrei Vasile Ungur, 

care a fost eliberat din funcţia deţinută la MDLPA. 

Toate deciziile au fost publicate în Monitorul Oficial. 

(Sursa: Agerpres) 
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 Un nou minim istoric pentru leu. Economiștii nu exclud ca euro să 

atingă pragul psihologic de 5 lei până la finele anului 

După facturile la electricitate și încălzire, cei cu rate în euro mai primesc o lovitură. 

Moneda națională a atins un nou minim istoric față de euro. Economiștii se așteaptă ca 

leul să piardă din puteri și în perioada următoare. Mai mult, nu exclud ca euro să atingă 

pragul psihologic de 5 lei până la finele anului. Reprezentanții Băncii Naționale dau însă 

asigurări că situația este sub control. Ce se ascunde în spatele acestei deprecieri, a 

explicat la Telejurnal TVR2 Adrian Mitroi, analist economic şi profesor de finanțe 

comportamentale. 

Banca Națională a stabilit un curs de referință record pentru moneda unică europeană. 

Un euro a fost cotat la 4 lei și 93 de bani. Este al doilea record negativ din ultimele zile. 

Multe bănci comerciale mari vând euro cu 5 lei sau foarte aproape de acest prag. Cursul 

rămâne însă mai avantajos la casele de schimb valutar. 

Economiștii avertizează că deprecierea monedei naționale duce la scăderea nivelului de 

trai. 

Irina Chițu, analist financiar, director FinZoom.ro: "O depreciere a monedei naționale ne 

afectează pe toți. (...) Utilitățile sunt în euro, facturile la telefonie sunt în euro. Dacă avem 

credite în euro, rata va fi mai mare. Inclusiv dacă vrem să ne cumpărăm o proprietate (...) 

avem de scos din buzunar mai mulți lei pentru aceeași proprietate în euro". 

Cătălin Deacu, jurnalist TVR: "De exemplu, dacă semnăm azi un contract pentru o chirie 

sau o rată de 300 de euro, vom plăti mai mult cu 20 de lei față de începutul anului. Și asta 

doar din diferența de curs valutar". 

Analiștii financiari se așteaptă ca moneda națională să continue să se deprecieze față de 

euro și în perioada următoare. 

Dragoș Cabat, analist financiar: "Avem (...) inflaţia, deficitul bugetar, deficitul de cont 

curent care duc către o depreciere a leului către 5,1 lei, poate chiar 5,2 spre sfârşitul 

anului. De cealaltă parte avem cealaltă forţă (...) Banca Naţională a României care îşi 

doreşte atât cât poate să ţină cursul de schimb sub 5". 
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Oficialii Băncii Naționale susțin că nu sunt variații mari ale cursului de schimb și nici 

motive de îngrijorare în perioada următoare. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 INS: Cifra de afaceri din comerţul cu amănuntul a crescut cu 12,5%, în 

primele şapte luni 

Volumul cifrei de afaceri din comerţul cu amănuntul (cu excepţia comerţului cu 

autovehicule şi motociclete) a crescut în primele şapte luni faţă de aceeaşi perioadă din 

2020, atât ca serie brută, cu 12,5%, cât şi ca serie ajustată în funcţie de numărul de zile 

lucrătoare şi de sezonalitate, cu 11%, arată datele Institutului Naţional de Statistică (INS). 

 

Astfel, volumul cifrei de afaceri din comerţul cu amănuntul (cu excepţia comerţului cu 

autovehicule şi motociclete), serie brută, în perioada 1 ianuarie - 31 iulie 2021, 

comparativ cu perioada similară din 2020, a înregistrat o creştere pe ansamblu cu 12,5%, 

datorită creşterii vânzărilor de produse nealimentare (+19,3%), comerţului cu amănuntul 

al carburanţilor pentru autovehicule în magazine specializate (+12,9%) şi vânzărilor de 

produse alimentare, băuturi şi tutun (+5,2%). 

 

Volumul cifrei de afaceri din comerţul cu amănuntul (cu excepţia comerţului cu 

autovehicule şi motociclete), serie ajustată în funcţie de numărul de zile lucrătoare şi de 

sezonalitate, în primele şapte luni ale acestui an, comparativ cu aceeaşi perioadă din 

2020, a înregistrat o creştere pe ansamblu cu 11% datorită creşterii înregistrate la 

vânzările de produse nealimentare (+18,7%), comerţul cu amănuntul al carburanţilor 

pentru autovehicule în magazine specializate (+11,6%)şi la vânzările de produse 

alimentare, băuturi şi tutun (+3,5%). 

 

Potrivit INS, volumul cifrei de afaceri din comerţul cu amănuntul (cu excepţia comerţului 

cu autovehicule şi motociclete), serie brută, în luna iulie 2021, comparativ cu luna 

precedentă, a crescut pe ansamblu cu 6,1%, datorită creşterii înregistrate la comerţul cu 

amănuntul al carburanţilor pentru autovehicule în magazine specializate (+11,6%), 

vânzările de produse alimentare, băuturi şi tutun (+6,8%) şi la vânzările de produse 

nealimentare (+2,9%). 
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Volumul cifrei de afaceri din comerţul cu amănuntul (cu excepţia comerţului cu 

autovehicule şi motociclete), serie ajustată în funcţie de numărul de zile lucrătoare şi de 

sezonalitate, în luna iulie 2021, comparativ cu luna precedentă, a crescut pe ansamblu cu 

0,1%, datorită creşterii înregistrate la vânzările de produse alimentare, băuturi şi tutun 

(+0,6%). Scăderi s-au înregistrat la comerţul cu amănuntul al carburanţilor pentru 

autovehicule în magazine specializate (-1,8%) şi la vânzările de produse nealimentare (-

0,7%). 

 

Totodată, volumul cifrei de afaceri din comerţul cu amănuntul (cu excepţia comerţului cu 

autovehicule şi motociclete), serie brută, în luna iulie 2021, comparativ cu luna iulie 

2020, a înregistrat o creştere pe ansamblu cu 7,6%, datorită creşterilor înregistrate la 

vânzările de produse nealimentare (+9,4%), vânzările de produse alimentare, băuturi şi 

tutun (+6,9%) şi la comerţul cu amănuntul al carburanţilor pentru autovehicule în 

magazine specializate (+5,3%). 

 

De asemenea, volumul cifrei de afaceri din comerţul cu amănuntul (cu excepţia 

comerţului cu autovehicule şi motociclete), serie ajustată în funcţie de numărul de zile 

lucrătoare şi de sezonalitate, în luna iulie 2021, comparativ cu luna iulie 2020, a 

înregistrat o creştere pe ansamblu cu 8,1%, datorită creşterilor înregistrate la vânzările 

de produse nealimentare (+11,6%), comerţul cu amănuntul al carburanţilor 3/4 pentru 

autovehicule în magazine specializate (+5,6%) şi la vânzările de produse alimentare, 

băuturi şi tutun (+5%).  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Numărul românilor cu depozite de peste 100.000 de euro trece de 

50.000 în S1, după creşterea cu circa 6.000 într-un an. Valoarea 

cumulată a depozitelor de peste 100.000 de euro s-a apropiat de 11 

miliarde de euro 

Un număr de 50.046 de persoane fizice aveau la sfârşitul primului semestru (S1) din 

2021 depozite mai mari de 100.000 de euro, cu o valoare cumulată de 52,8 mld. lei (circa 

10,8 mld. euro), potrivit statisticilor Fondului de Garantare a Depozitelor Bancare (FGDB). 
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Depozitele bancare sunt garantate în cazul falimentului unei bănci în limita a 100.000 de 

euro. 

Comparativ cu finalul lui S1/2020 se observă că numărul persoanelor fizice cu depozite 

peste plafonul de 100.000 de euro a crescut cu 5.975, iar valoarea sumelor economisite 

s-a majorat cu 6,5 mld. lei, respectiv cu 14%. 

Numărul deponenţilor se determină prin însumarea datelor consolidate raportate de 

fiecare bancă, astfel încât o persoană care are depozite la mai multe instituţii de credit 

este luată în evidenţă de mai multe ori. 

Faţă de sfârşitul anului 2020 se constată că doar în S1/2021 un număr de 2.708 români 

au intrat în liga celor cu depozite peste 100.000 de euro la bănci, iar sumele economisite 

de aceştia au crescut cu mai mult de 7%. 

Populaţia îşi lasă economiile în grija băncilor, deşi acestea plătesc dobânzi modeste. 

În ultimul deceniu, numărul conturilor care depăşesc pragul de 100.000 de euro s-a 

majorat de 3,4 ori, iar valoarea sumelor economisite în acest regim este triplă. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Eurostat: România și Slovacia sunt țările din UE cu cel mai mic 

procent de elevi și studenți care au și locuri de muncă (2,5%), mult sub 

media Uniunii (18,4%). Comparativ, în Olanda, peste jumătate dintre 

tinerii de 15 – 24 de ani lucrează și merg la școală în același timp. 

Potrivit Eurostat, anul trecut, 90% dintre tinerii de 15 – 19 ani din UE urmau o formă de 

învățământ. Cu cât înaintează în vârstă, cu atât proporția acestora scade, astfel că mai 

puțin de jumătate (49,5%) dintre tinerii cu vârste cuprinse între 20 și 24 de ani mai 

urmează o formă de învățământ. 
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Mulți elevi și studenți și lucrează în același timp în care merg la școală, însă ponderea 

acestora, după cum apreciază Eurostat, variază în cadrul statelor membre, în funcție de 

influența sistemelor de educație și formare, de caracteristicile pieței muncii naționale și 

de factorii determinanți culturali. În unele țări, tinerii încep să lucreze mult mai devreme 

decât în altele. 

Cei mai mulți studenți care au lucrat anul trecut au fost în Olanda (57,8%), urmată de 

Danemarca (45,8%), Germania (38,7%) și Austria (35,2%). 

La polul opus, cei mai puțini studenți și elevi care studiau și lucrau în același timp au fost 

în România și Slovacia (ambele 2,5%), urmate de Italia (3%), Croația și Ungaria (ambele 

3,3%). Comparativ cu 2019, numărul tinerilor din UE între 15-24 de ani, care mergeau la 

școală și lucrau în același timp, a scăzut cu 3% (la 5,9 milioane în 2020), în timp ce 

numărul șomerilor din această categorie de vârstă a crescut cu 16%. 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 3 septembrie 2021 20 

 

Cea mai mare pondere a elevilor și studenților care erau șomeri (statistica se referă la cei 

care căutau un loc de muncă și erau gata să înceapă să lucreze în timp ce studiau) a fost 

înregistrată în Suedia (12,1%), urmată de Finlanda (9,5%), Danemarca și Olanda (ambele 

6,3%). Pe de altă parte, în Slovenia, Italia, România, Cehia și Croația, mai puțin de 1% 

dintre elevii și studenții din această grupă de vârstă erau șomeri. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Bogdan Aurescu s-a întâlnit cu Svetlana Tihanovskaia, la solicitarea 

opozantei din Belarus 

Ministrul de Externe, Bogdan Aurescu, s-a întâlnit, joi, cu lidera opoziției bieloruse, 

Svetlana Tihanovskaia, a anunțat ministerul. Întâlnirea a avut loc la reuniunea Forumului 

Strategic de la Bled din Slovenia, la solicitarea opozantei.  

„În cadrul întrevederii, ministrul Bogdan Aurescu a reiterat îngrijorarea părţii române faţă 

de deteriorarea continuă a situaţiei interne din Belarus şi faţă de continuarea încălcărilor 

grave şi sistematice ale drepturilor omului în această ţară. Totodată, ministrul român a 

salutat aspiraţiile şi ataşamentul cetăţenilor din Belarus pentru valorile democratice şi 

drepturile şi libertăţile fundamentale. 

 

Ministrul român a reamintit formele de sprijin acordat de România în beneficiul 

cetăţenilor belaruşi, menţionând, printre altele, participarea României la activarea 

Mecanismului Moscova al OSCE, respectiv susţinerea creării mecanismului "International 

Accountability Platform for Belarus", destinat documentării încălcărilor grave ale 

drepturilor omului în această ţară, susţinerea celor patru pachete de sancţiuni UE 

adoptate până acum, contribuţia de 100.000 de euro acordată prin decizia ministrului 

român de externe anul trecut prin European Endowment for Democracy (EED), pentru 

susţinerea societăţii civile şi a mass media independente, precum şi acordarea de către 

Guvernul român a 100 de burse studenţilor belaruşi persecutaţi de regim. 
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De asemenea, a amintit iniţiativa din septembrie 2020 a Preşedintelui României, Klaus 

Iohannis, care, împreună cu omologii polon şi lituanian, a propus pregătirea unui plan 

economic de sprijin din partea UE pentru un Belarus democratic, pe baza acestei 

propuneri Comisia Europeană prezentând în acest an un proiect concret în valoare de 

trei miliarde de euro. 

 

Ministrul Aurescu a arătat că sprijinul va continua, fiind examinată acordarea unei sume 

similare în acest an pentru susţinerea societăţii civile şi a mass media independente, tot 

prin EED. De asemenea, a condamnat folosirea migranţilor de către Belarus împotriva 

unor state membre ca Lituania, Letonia sau Polonia. Totodată, întrevederea a prilejuit un 

schimb aprofundat de opinii privind evoluţiile din Belarus. 

 

La rândul său, Svetlana Tihanovskaia a mulţumit în mod deosebit ministrului român de 

externe pentru tot sprijinul României, precum şi pentru asistenţa concretă furnizată, 

făcând referire specială la Planul Cuprinzător de Sprijin Economic pentru un Belarus 

Democratic prezentat de Comisia Europeană ca urmare a iniţiativei Preşedintelui 

României şi omologilor din Polonia şi Lituania”, se arată în comunicatul MAE. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Fregata Regina Maria va prelua conducerea operațiunilor militare 

NATO din Marea Mediterană 

Fregata Regina Maria va prelua joi, 2 septembrie, conducerea Operaţiei NATO „Sea 

Guardian”, care se desfăşoară în Marea Mediterană, urmând să desfăşoare misiuni de 

monitorizare a traficului maritim şi de descurajare a unor potenţiale ameninţări la adresa 

securităţii Alianţei, în Marea Mediterană. 

 

Fregata Regina Maria (F-222) acostează joi, 2 septembrie, în portul Augusta din Sicilia 

(Italia), unde va prelua conducerea Operaţiei NATO „Sea Guardian”, care se desfăşoară în 

Marea Mediterană. 
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“Fregata Regina Maria face parte din pachetul de forţe al Armatei României pus la 

dispoziţia NATO pentru îndeplinirea obligaţiilor asumate de ţara noastră cu privire la 

asigurarea securităţii maritime a Alianţei Nord-Atlantice. Nava intră sub comanda 

operaţională a Comandamentului Maritim Aliat de la Northwood, Marea Britanie 

(MARCOM HQ), urmând ca în următoarele trei săptămâni, să desfăşoare misiuni de 

monitorizare a traficului maritim şi de descurajare a unor potenţiale ameninţări la adresa 

securităţii Alianţei, în Marea Mediterană”, se arată în comunicatul Forţelor Navale. 

 

Fregata „Regina Maria” a intrat în serviciul Forţelor Navale Române în anul 2005 şi a 

participat la numeroase exerciţii şi misiuni NATO, în Marea Neagră şi Marea Mediterană. 

În anul 2009, F-222 a fost prima navă militară a României care a asigurat comanda unei 

grupări navale NATO, de-a lungul timpului echipajul acesteia desfăşurând acţiuni 

militare alături de partenerii din Alianţă, în cadrul Operaţiei „Active Endeavour” (2006, 

2009, 2011, 2013), al Grupărilor Navale Permanente - SNMG-2 (Standing NATO 

Maritime Group-2, 2016, 2020, 2021) şi al Operaţiei „Sea Guardian” (2020 şi 2021).â 

 

Fregata „Regina Maria” este comandată de comandorul Adrian Gobjilă şi are un echipaj 

alcătuit din 243 de militari. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 După Afganistan, Uniunea Europeană relansează proiectul unei forţe 

militare europene 

Miniştrii apărării din UE au discutat joi despre crearea unei forţe europene de reacţie 

rapidă, după ce retragerea americană din Afganistan a subliniat carenţele militare ale 

vechiului continent, notează AFP. 

 

Apelurile s-au înmulţit în ultimele zile pentru ca blocul celor 27 de ţări să îşi dezvolte 

capacitatea comună de apărare pentru a răspunde rapid la crize. Scenele de haos de pe 

aeroportul din Kabul care au urmat preluării puterii de către talibani şi dependenţa 

europenilor de SUA pentru evacuarea cetăţenilor lor au sporit gradul de conştientizare. 

 

 

https://ziare.com/stiri/armata/fregata-maria-exercitii-marea-neagra-nato-olanda-1688433
https://ziare.com/social/stiri-sociale/fregata-regina-maria-participa-la-cautarea-persoanei-disparute-in-urma-scufundarii-unei-nave-in-marea-neagra-1666846
https://ziare.com/stiri/militari/
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"Afganistanul a demonstrat că deficienţele noastre în materie de autonomie strategică 

au un cost şi că singura modalitate de a progresa este combinarea forţelor noastre şi 

consolidarea nu numai a capacităţilor noastre, ci şi a voinţei noastre de a acţiona", a 

declarat şeful diplomaţiei europene, Josep Borrell, după o reuniune la Castelul Brdo 

(nordul Sloveniei). 

 

"Dacă dorim să fim în măsură de a acţiona autonom şi să nu fim dependenţi de alegerile 

făcute de alţii, chiar dacă sunt prietenii şi aliaţii noştri, atunci trebuie să ne dezvoltăm 

propriile capacităţi", a adăugat el, insistând că nu există "nicio alternativă". 

 

Miniştrii europeni au examinat joi o propunere - prezentată în mai - de a construi o forţă 

de 5.000 de membri, în cadrul unei revizuiri a strategiei de apărare a UE. Josep Borrell 

speră să primească undă verde din partea statelor membre la o nouă întâlnire 

consacrată apărării, la 16 noiembrie. 

 

Rămân serioase îndoieli cu privire la capacitatea europenilor de a duce la bun sfârşit un 

astfel de proiect, deoarece UE n-a fost niciodată în măsură să utilizeze un sistem de 

"grupuri tactice" înfiinţat în 2007, care necesită unanimitatea statelor pentru a fi activat. 

 

Întrebat despre crearea unei noi forţe militare europene, Josep Borrell a apărat "ceva 

mai operaţional" după eşecul grupurilor tactice. 

 

Ministrul sloven al apărării, Matej Tonin, a cărui ţară deţine preşedinţia prin rotaţie a UE, 

a lansat un apel la crearea unui nou sistem care să permită trimiterea de trupe din "ţările 

voluntare" în numele celor 27, dacă majoritatea statelor membre acceptă, în loc de 

unanimitatea necesară grupurilor tactice. 

 

Lecţia Afganistanului este că "trebuie să devenim mai autonomi ca europeni şi să fim în 

măsură să acţionăm mai independent", a estimat omoloaga sa germană, Annegret 

Kramp-Karrenbauer. Dar, a subliniat ea, "este foarte important să nu acţionăm ca o 

alternativă la NATO şi la americani". 

 

Ea a părut să se distanţeze de propunerea pentru o forţă europeană de reacţie rapidă, 

afirmând pe Twitter că "coaliţii ale ţărilor voluntare" ar putea permite gestionarea 

viitoarelor crize. 
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La Washington, administraţia Joe Biden s-a arătat deschisă către o astfel de forţă. 

 

"Continuăm să credem că o Europă mai puternică şi mai pregătită să acţioneze este şi în 

interesul nostru", a spus purtătorul de cuvânt al diplomaţiei americane, Ned Price, 

pledând în acelaşi timp ca Uniunea Europeană şi NATO să coordoneze pentru "a evita 

dublarea şi a nu risipi resurse deja rare". 

 

Pentru ministrul leton Artis Pabriks, blocul trebuie să demonstreze că are "voinţa 

politică" de a folosi o eventuală forţă europeană. "Încercăm să facem planuri uriaşe 

privind apărarea comună a UE, dar grupurile de luptă există de un deceniu. Le-am folosit 

vreodată?", a întrebat el. 

 

UE este divizată de ani de zile cu privire la rolul pe care ar trebui să-l joace în domeniul 

apărării, în special din cauza reticenţei puternice a ţărilor din Est, foarte ataşate de 

umbrela NATO şi de protecţia americană împotriva Moscovei. Discuţiile au fost relansate 

după ieşirea Regatului Unit, ferm opus perspectivei unei armate europene. 

 

Dorinţa americană de a se retrage din anumite teatre de operaţiuni şi-a jucat, de 

asemenea, rolul. Joe Biden "este al treilea preşedinte american consecutiv care ne 

avertizează despre dezangajarea SUA", a subliniat şeful diplomaţiei europene, Josep 

Borrell.  

(Sursa: Agerpres) 

 


